
PROTOKÓŁ NR XLIX/2021 

z nadzwyczajnej sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 

z dnia 22 lipca 2021 r. 

 

Z uwagi na pandemię obrady odbyły się w trybie stacjonarno-zdalnym w Urzędzie 

Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, ul. Jana Głogowskiego 3/5, rozpoczęły się  

o godz. 12.05. 

 

W sesji udział wzięli: 

 

1. Radni RM – zgodnie z załączoną listą obecności (załącznik nr 1a i 1b do 

protokołu) 

2. Prezydent Miasta – Jarosław Górczyński 

3. Wiceprezydent Miasta – Piotr Dasios 

4. Wiceprezydent Miasta – Dominik Smoliński 

Nieobecni radni: Marek Giemza, Daniel Strojny, Marta Woźnicka – Kuzdak.  

 

Ad I/Otwarcie sesji: 

 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Dzień dobry Państwu. Otwieram 

czterdziestą dziewiątą nadzwyczajną sesję Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego.  

Na wstępie dokonam sprawdzenia listy obecności by stwierdzić, czy posiadamy 

wymagane kworum, by podejmować prawomocne uchwały. Ja będę odczytywała z 

listy obecności Państwa nazwiska, a Państwo będą potwierdzać swoją obecność. 

Choinka Stanisław.  

Radny St. Choinka – Choinka Stanisław, dzień dobry, jestem obecny.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek -  Czeremcha Mateusz.  

Radny M. Czeremcha - Mateusz Czeremcha, obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Duda Renata.  

Radna R. Duda - Renata Duda, obecna. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Giemza Marek, nie widzę. Głąb Artur. 

Radny A. Głąb - Artur Głąb, obecny.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Kaszuba Dariusz. 

Radny D. Kaszuba - Dzień dobry. Dariusz Kaszuba, obecny.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Kutryba Kamil.  

Radny K. Kutryba - Kamil Kutryba, obecny.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Łata Mariusz.  

Radny M. Łata - Mariusz Łata, jestem obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Maj Grażyna.  

Radna G. Maj - Dzień dobry. Grażyna Maj, obecna.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek -  Marzec Marcin. 

Radny M. Marzec - Dzień dobry Państwu. Marcin Marzec, obecny. 
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Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Morycińska Bożenna.  

Radna B. Morycińska - Bożenna Morycińska, obecna.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pałka Andrzej.  

Radny A. Pałka - Dzień dobry Państwu! Andrzej Pałka, obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pietruszka Aron. 

Radny A. Pietruszka -  Dzień dobry. Pietruszka Aron obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pikus Joanna. 

Radna J. Pikus - Pikus Joanna, obecna. Dzień dobry.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Renduda-Dudek Irena, obecna. Sajda 

Włodzimierz. 

Radny Wł. Sajda - Włodzimierz Sajda, obecny.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stec Włodzimierz.  

Radny Wł. Stec - Włodzimierz Stec, obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stelmasik Kamil.  

Radny K. Stelmasik - Dzień dobry! Kamil Stelmasik, obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Strojny Daniel, nie widzę. Woźnicka-

Kuzdak Marta, również nie. Wójcik Karol. 

Radny K. Wójcik - Dzień dobry Państwu! Karol Wójcik, jestem obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek -  Wrona Jerzy. Wrona Jerzy. 

Panie Radny Jurku Wrona? 

Radny J. Wrona - Dzień dobry Państwu! Tak?  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Proszę się zgłosić, że jest Pan obecny. 

Radny J. Wrona - Jestem obecny. Zgłaszam się. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Zawadzki Artur.  

Radny A. Zawadzki - Dzień dobry wszystkim. Zawadzki Artur, obecny. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Na podstawie listy obecności 

stwierdzam, że mamy dzisiaj 20 osób obecnych na posiedzeniu nadzwyczajnym 

Rady Miasta, a więc uchwały będą podejmowane w sposób prawomocny.  

Witam Radnych Rady Miasta! Witam Prezydenta Miasta Pana Jarosława 

Górczyńskiego. Witam Panów Wiceprezydentów: Piotra Dasiosa i Dominika 

Smolińskiego. Witam Panią Elżbietę Mazur, Przewodniczącą Komitetu 

Obywatelskiego Inicjatywy Uchwałodawczej oraz wszystkich Państwa przybyłych 

na obrady dzisiejszej sesji, a także internautów, którzy śledzą obrady sesji online. 

Na wstępie, prosiłabym o zabranie głosu Panią Bryłę - Mazurkiewicz, Prezes 

Zarządu Centrum Krajoznawczo-Historycznego im. prof. Mieczysława Radwana  

w Ostrowcu Świętokrzyskim.  

Prezes Zarządu Centrum Krajoznawczo-Historycznego im. prof. M. Radwana -  

Monika Bryła - Mazurkiewicz – Dzień dobry. Witam Państwa. Pani 

Przewodnicząca! Państwo Radni! Panie Prezydencie! Dokładnie 30 lat temu -  

22 lipca 1991 r. w Ostrowcu Świętokrzyskim w Szpitalu Miejskim zmarł Ksiądz 

Infułat Marcin Popiel. Kapłan, wieloletni... 

Radny M. Marzec - Przepraszam bardzo, ale Państwo jesteście w ogóle nie słyszalni, 

jeżeli mogę przerwać, bo ja na przykład osobiście nie słyszę, nie wiem jak inni. 

Radny K. Stelmasik - Zgadzam się, nie słychać, Pani Moniki. 
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Prezes Zarządu Centrum Krajoznawczo-Historycznego im. prof. M. Radwana -  

Monika Bryła - Mazurkiewicz – Teraz? Już? Teraz? 

Radny M. Marzec - To, że Pani coś mówi to słychać, ale słabo słychać. Bardzo 

słabo. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Chwilka cierpliwości. Techniczne 

nieporozumienie, ale zaraz minie. 

Prezes Zarządu Centrum Krajoznawczo-Historycznego im. prof. M. Radwana -  

Monika Bryła - Mazurkiewicz – Teraz? Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panie 

Prezydencie! Dokładnie 30 lat temu, 22 lipca 1991 r. w Ostrowcu Świętokrzyskim, 

w szpitalu miejskim zmarł Ksiądz Infułat Marcin Popiel. Kapłan, wieloletni...  

Radny K. Stelmasik - Przepraszam bardzo, ale wypowiedź Pani Moniki jest zupełnie 

niesłyszalna. Przynajmniej dla mnie. 

Radny Wł. Stec - Ja też jej nie słyszę. Natomiast proponuję, aby mówiła Pani Monika 

do tego mikrofonu, który jest na stołach. Tak, jak Panią Przewodniczącą, na pewno 

będzie dużo lepiej słychać. 

Prezes Zarządu Centrum Krajoznawczo-Historycznego im. prof. M. Radwana -  

Monika Bryła - Mazurkiewicz – Nie sposób w tym dniu nie wspomnieć o nim, choć 

w kilku słowach. Ksiądz Marcin Popiel urodził się 21 marca 1904 r.  

w Kurozwękach, w arystokratycznym rodzie, rodzinie hrabiów Popielów, herbu 

Sulima o przydomku Chościak. Jako najstarszy syn Pawła i Marii z Majkowskich, 

małżonków Popielów, Panów na Kurozwękach, miał w przyszłości odziedziczyć 

pokaźny majątek. Tak też się zresztą stało. Po ukończeniu edukacji i odbyciu służby 

wojskowej, zarządzał rodzinnymi posiadłościami, w Kurozwękach i Kotuszowie. 

Będąc dojrzałym mężczyzną poczuł powołanie kapłańskie. We wrześniu 1937 r.  

w wieku 33 lat, co jest niezwykle wymowne, wstąpił do Seminarium Duchownego 

w Sandomierzu. Gdy wybuchła wojna, wraz z rodziną udał się do Lwowa, gdzie 

kontynuował studia w tamtejszym seminarium. Pod koniec września 1939 r. 

powrócił do Sandomierza i do seminarium. W 1940 r. za zgodą biskupa przerwał 

studia duchowne, by zaopiekować się rodziną oraz zadbać o rodzinny majątek.  

W 1944 r. ponownie wstąpił do sandomierskiego seminarium, które ostatecznie 

ukończył 7 grudnia 1945 r. Tydzień później w katedrze sandomierskiej przyjął 

święcenia kapłańskie z rąk ks. biskupa Jana Kantego Lorka. Mszę świętą prymicyjną 

odprawił w kościele w Wiązownicy, w miejscu niezwykle ważnym dla jego bliskich. 

Kiedy władza ludowa na mocy dekretu o reformie rolnej z 1944 r. upaństwowiła 

majątek Kurozwęki i usunęła z niego rodzinę Popielów, to właśnie w Kurozwękach, 

to właśnie w Wiązownicy bliscy Marcina, w tym jego mama, znaleźli schronienie.  

Po przyjęciu święceń kapłańskich ks. Marcin Popiel otrzymał propozycję dalszych 

studiów teologicznych w Niemczech. Odrzucił ją mówiąc, że woli śpieszyć do 

służby ludziom. 12 stycznia 1946 r., jako neoprezbiter, trafił do Szewny. Była to jego 

pierwsza i ostatnia parafia. Spędził w niej 45 lat. Najpierw był wikariuszem, potem 

administratorem, a w końcu proboszczem. Chcąc przybliżyć Boga ludziom 

podległych Szewnie wioskach, którzy rzadko uczęszczali na niedzielne msze święte, 

zaczął odprawiać je poza świątynią parafialną. Na początku w szkole w Chmielowie, 

później zorganizował kaplice dojazdowe w: Gromadzicach, w Chmielowie, 

Miłkowie. Następnie w Jędrzejowie, Jędrzejowicach i Mirkowicach. Wszystkie te 
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obiekty budował bez stosownych zezwoleń, za co był przez władze komunistyczne 

szykanowany i karany. Przez lata pobytu w Szewnie, ks. Marcin Popiel podejmował 

wiele przedsięwzięć, które miały na celu pomoc parafianom. Już w 1946 r. 

zorganizował w Szewnie pierwsze przedszkole. Założył stację opieki nad matką  

i dzieckiem, która karmiła codziennie 150 dzieci i niemowląt oraz służyła opieką 

fachowych pielęgniarek. Rozpoczął w parafii duszpasterstwo rodzin, organizując  

w tym celu poradnictwo rodzinne. Powołał do życia diecezjalny dom rekolekcyjny 

w Szewnie z filią w Jędrzejowie. We współpracy z założycielem ruchu "Światło  

i życie" z ks. Franciszkiem Blachnickim zorganizował na terenie parafii ruch 

oazowy. Zainicjował "Ruch odnowy w Duchu Świętym". Współpracował też  

z ruchem "Teologii rodziny". W Szewnie powstało Studium Teologii Rodziny 

prowadzone przez ks. Czesława Murawskiego. Za czasów ks. Marcina Popiela duże 

znaczenie dla parafii, jego mieszkańców, miała działalność Stowarzyszenia Caritas, 

które pomagało w prowadzeniu parafialnego przedszkola, organizowało kolonię dla 

dzieci, zajmowało się rozprowadzaniem leków, ubrań i żywności. W czasie stanu 

wojennego, dzięki znajomościom ks. Marcina Popiela, do Szewny napływały  

z Francji liczne dary, w tym leki, dzięki czemu otworzono "aptekę darów".  

Ks. Marcin Popiel żył bardzo skromnie na wzór Św. Franciszka i Św. Brata Alberta. 

Prowadził duszpasterstwo w duchu życzliwości i przyjaźni dla wszystkich parafian. 

Jego plebania była otwarta dla wszystkich bez względu na porę dnia. Każdy 

potrzebujący mógł liczyć na jego pomoc. Troszczył się o całe rodziny  

i o pojedynczych ludzi. Otaczał się dziećmi, pochylał się nad osobami starszymi, 

nierzadko schorowanymi, samotnymi. W 1963 r. otrzymał godność szambelana Jego 

Świątobliwości, a w 1985 r. Jan Paweł II mianował go infułatem. W 1989 r. został 

wpisany do Księgi Zasłużonych dla Ostrowca Świętokrzyskiego. Ksiądz Infułat 

Marcin Popiel zmarł 22 lipca 1991 r. w Ostrowcu Świętokrzyskim. Przeżył 87 lat,  

w tym 46 jako kapłan. Zgodnie z ostatnią wolą spoczął na cmentarzu w Szewnie 

wśród swoich parafian, a nie w rodowej Kaplicy Hrabiów Popielów. Ksiądz Infułat 

Marcin Popiel przeszedł długą, niezwykłą drogę od arystokraty do franciszkańskiego 

biedaczyny, od postępowego administratora i ekonomisty wielkiego majątku 

ziemskiego do niekonwencjonalnego, porywającego swą charyzmą Pasterza. Swoje 

życie poświęcił w całości Bogu, kościołowi, ojczyźnie i człowiekowi. Zostawił wiele 

wskazówek i drogowskazów dla nas ludzi współczesnych, mówił: "Jeżeli w życiu 

człowieka Bóg jest na pierwszym miejscu, wszystko inne będzie na swoim miejscu". 

Dziś, gdy tak bardzo potrzebujemy autorytetu, warto przywołać i wzorować się na 

tych z naszego otoczenia, a nie szukać ich daleko. Szanowni Państwo Radni! 

Proponuję, żeby tą szczególną rocznicę uczcić minutą ciszy.  

 

Radni Rady Miasta minutą ciszy uczcili pamięć Ks. Inf. Marcina Popiela. 

 

Prezes Zarządu Centrum Krajoznawczo-Historycznego im. prof. M. Radwana -  

Monika Bryła - Mazurkiewicz – Dziękuję Państwu. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda - Dudek – Dziękuję Pani.  
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Ad II/Przedstawienie porządku obrad: 

 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Przechodzimy, proszę Państwa, do 

realizacji porządku obrad. Oczywiście na wstępie przypominam o tym, że istnieje 

ochrona danych osobowych, a więc jeżeli będziecie Państwo przytaczać w swoich 

wypowiedziach swoje dane osobowe, to pamiętajmy o tym, że obrady sesji są 

ogólnodostępne, są utrwalane i transmitowane, a więc miejmy to na względzie. 

Aczkolwiek, oświadczenia jakiekolwiek nie są od radnych wymagane by ujawniać 

te dane, ponieważ jesteśmy osobami publicznymi. Natomiast, jeżeli będziemy 

wymieniać w swoich wypowiedziach nazwiska, czy też adresy osób trzecich - 

pamiętajmy, że musimy mieć od nich upoważnienie.  

I jeszcze jedna informacja zwykle przed sesją. Oczywiście w związku z ustawą  

z dnia 4 kwietnia 2019 r. o dostępności cyfrowej stron internetowych, innych 

aplikacji mobilnych podmiotów publicznych oraz dyrektywą Parlamentu 

Europejskiego i Rady Europy z 26 października 2016 r. Wszystkie materiały 

samorządu na stronach samorządu terytorialnego muszą być przystosowane dla osób 

niepełnosprawnych. Zgodnie z w/w aktami prawnymi nagrania obrad sesji Rady 

Miasta będą uzupełniane o napisy dla osób niesłyszących.  

Szanowni Państwo Radni! Porządek obrad otrzymaliśmy. Czy Państwo Radni mają 

uwagi do zaproponowanego porządku obrad? Nie widzę, w takim razie 

przechodzimy do realizacji porządku obrad, a mianowicie do podjęcia uchwał.  

 

 

Radni RM obradowali według zaproponowanego porządku obrad: 

 

III. Podjęcie uchwał w sprawie: 

 

1) zbycia nieruchomości, 

2) nadania nazwy skwerowi, 

3) udzielenia dotacji z budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  

z przeznaczeniem na realizowane w roku 2021 prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków, położonym na obszarze Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, nie 

stanowiącym jej własności, 

4) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na 2021 r.,  

5) zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 – 2029.  

 

IV. Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 

 

 

 

 



6 

 

Ad III/Podjęcie uchwał w sprawie: 

 

 

1) Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Jako pierwszy projekt uchwały 

dotyczący zbycia nieruchomości, tj. 4 działek położonych w rejonie ulic Azaliowej, 

Jarzębinowej. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju 

Miasta. Proszę Przewodniczącego Komisji o podanie nam opinii komisji.  

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta - K. Stelmasik – Pani 

Przewodnicząca! Komisja Strategii i Rozwoju Miasta pozytywnie zaopiniowała ten 

projekt uchwały na wczorajszym, swoim posiedzeniu.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 

pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przechodzimy do 

głosowania projektu uchwały dotyczącej zbycia nieruchomości. Ja będę odczytywać 

nazwiska Państwa z listy obecności, a Państwo będą głosować.  

Choinka Stanisław.  

Radny St. Choinka – Choinka Stanisław, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Czeremcha Mateusz.  

Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Duda Renata. 

Radna R.Duda  – Renata Duda, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Głąb Artur.  

Radny A. Głąb  – Artur Głąb, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Kaszuba Dariusz.  

Radny Kaszuba – Dariusz Kaszuba, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Kutryba Kamil.  

Radny K. Kutryba – Kamil Kutryba, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Łata Mariusz.  

Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Maj Grażyna.  

Radna G. Maj – Grażyna Maj, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Marzec Marcin.  

Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Morycińska Bożenna.  

Radna B. Morycińska – Bożenna Morycińska, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Pałka Andrzej. 

Radny A. Pałka – Andrzej Pałka, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Pietruszka Aron. 

Radny A. Pietruszka – Pietruszka Aron, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Pikus Joanna.  

Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za. 

Sajda Włodzimierz. 

Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Stec Włodzimierz.  

Radny Wł. Stec  Włodzimierz Stec, jestem za.  



7 

 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Stelmasik Kamil. 

Radny K. Stelmasik –  Kamil Stelmasik, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Wójcik Karol. 

Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za.  

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Wrona Jerzy. 

Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – I Zawadzki Artur. 

Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Stwierdzam, proszę Państwa, że tę 

uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 

 

Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zbycia nieruchomości (imienny 

wykaz głosowania stanowi załącznik nr 2 do protokołu). 

 

Patrz uchwała Nr XLIX/82/2020 - załącznik nr 3 do protokołu.  

 

 

2) Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek –  Kolejny projekt uchwały dotyczący 

nadania nazwy skwerowi "Praw Kobiet".   

I tutaj, proszę Państwa, takie drobne zmiany. Mianowicie w projekcie uchwały  

w pierwszej linijce po art. 7 winien być ust. 1. I w załączniku należy skreślić sobie 

przy tym na żółto namalowanym skwerze "Praw Kobiet", słowo, czy wyrażenie "im" 

- imienia. To należy skreślić.  

Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta oraz 

Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczących Komisji o podania nam opinii komisji. 

Proszę Przewodniczącego Komisji Strategii i Rozwoju Miasta. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta - K. Stelmasik – Szanowna Pani 

Przewodnicząca! Komisja pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Dziękuję. I Przewodniczący Komisji 

Budżetu. Pani Przewodnicząca! 

Przewodniczący Komisji Budżetu - Wł. Stec – Komisja Budżetu również 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodnicząca RM – I. Renduda - Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 

pytania, uwagi do projektu tej uchwały? Proszę o zabranie głosu Radnego Marcina 

Marca. 

Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! 

Szanowni Państwo! Ja chciałbym odnieść się bardziej ogólnie. Może pytań co do 

zasady nie mam, bo ja się dawno temu już zdeklarowałem, jak będę głosował. 

Natomiast chciałbym podkreślić, że jest to poniekąd historyczne głosowanie, bo jest 

to pierwszy projekt inicjatywy oddolnej mieszkańców. Cieszę się, że była grupa 

ochotników, którzy się tego podjęli, którzy udowodnili, że ten proces, no, nazwijmy 

to w cudzysłowie "legislacyjny" na poziomie lokalnym jest do przebrnięcia z pomocą 

urzędu, że da się to zrobić. I myślę, że w słusznej sprawie, przynajmniej z mojego 

punktu widzenia. Trochę, no polityka ogólnokrajowa gdzieś tam dotyka, w coraz 

większym stopniu, nie chcę powiedzieć –ograniczenia, bo może nie, ale trochę za 



8 

 

bardzo zaczyna ingerować w sprawy osobiste, w tym dotyczące tego, jak to ma, 

jakim kto ma być rodzicem. Czy ma być rodzicem? Chodzi też o ostatnio 

zapowiedziane próby związane z edukacją młodych dziewcząt w szkołach, które są 

zapowiedziane przez Ministerstwo. Myślę, że to zaczyna trochę za daleko brnąć,  

a jesteśmy krajem, który jest na jakimś tam, z jakimś dorobkiem demokratycznym. 

Jesteśmy uznawani za kraj cywilizacji zachodnioeuropejskiej i myślę, że te wartości, 

które przyświecały też tej uchwale. Pamiętajmy o tym, że jesteśmy krajem 

demokratycznym, że prawa kobiet w Polsce były od dawna respektowane. Jest to 

jeden z najbardziej cywilizowanych krajów na świecie pod tym kątem, już od ponad 

100 lat. Więc dbajmy o te wartości i niech państwo się zajmie infrastrukturą, 

bezrobociem, rozwojem gospodarczym, a niech ludziom nie układa ich prywatnego 

życia, bo każdy ma własne sumienie i ma prawo kształtować je tak, jak to sumienie 

mu nakazuje. I tyle chciałbym ad vocem projektu tej uchwały. Będę głosował 

oczywiście "za" obydwoma rękami. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję bardzo. Zanim udzielę głosu 

Radnemu Mateuszowi Czeremsze, chciałabym jeszcze dodać, że wszystkie komisje 

opiniowały ten projekt uchwały, a więc: Komisja Edukacji, Komisja Samorządowa 

i Komisja ds. Rodziny. Prosiłabym Przewodniczących o przedstawienie nam opinii 

komisji. Proszę Przewodniczącego Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury  

i Sportu. 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu - M. Łata - Pani 

Przewodnicząca, Komisja Edukacji, Wychowania i Sportu pozytywnie zaopiniowała 

ten projekt uchwały.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, proszę Przewodniczącego 

Komisji Samorządowej. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej - K. Kutryba – Pani Przewodnicząca, 

Komisja Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – I proszę Wiceprzewodniczącą Komisji 

ds. Rodziny Bożennę Morycińską. Proszę Bożennę Morycińską o podanie opinii 

Komisji ds. Rodziny w sprawie tego projektu uchwały. 

Wiceprzewodnicząca Komisji ds. Rodziny – B. Morycińska – Komisja  

ds. Rodziny pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, mamy opinie wszystkich 

komisji. I teraz proszę o zabranie głosu Radnego Mateusza Czeremchę. 

Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panie 

Prezydencie! Zaproszeni Goście! Czytając projekt tej uchwały, literalnie, mogłoby 

się wydawać, że ta uchwała ze wszech miar zasługuje na poparcie. Jednakże patrząc 

nieco szerzej na to, jakie inne przedsięwzięcia, projekty, były realizowane przez 

przedstawicieli Komitetu Obywatelskiego w tym samym czasie, a mianowicie proces 

zbierania podpisów w ramach projektu "Legalna aborcja bez kompromisów", który 

to projekt zakłada prawo do aborcji na żądanie do dwunastego tygodnia życia 

dziecka poczętego, a w niektórych przypadkach także po dwunastym tygodniu aż do 

dwudziestego czwartego tygodnia, wtedy, kiedy ciało ludzkie jest całkowicie 

ukształtowane i takie dziecko poczęte może już żyć, funkcjonować poza organizmem 
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matki. Do tego, zapowiadany w tym projekcie, koniec klauzuli sumienia, czyli 

zmuszanie lekarzy...  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Panie Radny, ale proszę do rzeczy, 

rozmawiamy na temat tego projektu uchwały, więc proszę bardzo na temat.  

Radny M. Czeremcha – Pan Radny Marcin Marzec również bardzo szeroko omawiał 

ten projekt i wtedy Pani Przewodnicząca nie miała wątpliwości. Dlatego proszę o nie  

przeszkadzanie mi w zabieraniu głosu.  

Stąd też ten, w tych kategoriach, należy rozpatrywać termin prawa kobiet, który 

pojawia się w projekcie tejże uchwały. Dlatego też ta uchwała, w moim odczuciu, 

budzi poważny sprzeciw. Również Konstytucja Rzeczpospolitej Polskiej, jak też  

i powszechna deklaracja praw człowieka, która prawo do życia traktuje jako prawo 

przyrodzone i niezbywalne, a nasza konstytucja gwarantuje ochronę życia ludzkiego 

od momentu poczęcia aż do naturalnej śmierci. Apeluję do wszystkich państwa 

radnych, niezależnie od sympatii politycznych, apeluję szczególnie do tych radnych, 

którzy podzielają wartości chrześcijańskie oraz w życiu publicznym nie obawiają się 

powoływać na te wartości. Żeby nie przedłużać mojej wypowiedzi, przytoczę tylko 

jedną z ostatnich wypowiedzi Ojca Świętego – Papieża Franciszka, który podczas 

wizyty w Polsce na Wawelu powiedział: "Życie musi być zawsze przyjęte  

i chronione. Zarówno przyjęte, jak i chronione od poczęcia aż do naturalnej śmierci". 

I wszyscy jesteśmy powołani, aby je szanować i troszczyć się o nie. Stąd też zwracam 

się ze szczególnym apelem właśnie do Państwa Radnych, którzy przyznają się do 

swojej wartości chrześcijańskich. Ja jako osoba wierząca uważam, że Bóg stawia nas 

w chwilach próby. I Państwo Radni! To jest ta chwila próby. Jeżeli Państwo Radni 

podniesiecie rękę i zagłosujecie za musicie, musicie wiedzieć, że głosujecie za tak 

definiowanymi prawami kobiet, jak prawo do swobodnej aborcji. Dlatego też 

wzywam jeszcze raz Państwa Radnych. I sam również deklaruję, że będę głosował 

przeciwko. Dziękuję.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, proszę o zabranie głosu 

Radnego Kamila Stelmasika. 

Radny K. Stelmasik – Dziękuję Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo!  

Ja również chciałbym się podzielić tutaj dwoma takimi refleksjami, które towarzyszą 

jakby temu projektowi uchwały, gdyż muszę przyznać, że od początku Komitet 

Obywatelski, który zabiegał o tą uchwałę, o ten projekt, wspierałem. To są naprawdę 

niesamowite osoby z całego naszego miasta, jak i spoza, które – tak jak powiedział 

mój kolega Marcin Marzec – podjęły to wyzwanie i sięgnęły pod te narzędzia 

obywatelskie, to narzędzie, które myślę, że jeszcze nie raz zobaczymy w naszym 

mieście wyniki właśnie podobnych działań i bardzo sobie tego życzę, ponieważ 

społeczeństwo obywatelskie, które niezbyt dobrze się ma w tym momencie  

w naszym kraju, takie inicjatywy są bezcenne. I to jest jakby jeden aspekt tej sprawy, 

który powoduje, że jestem całym sercem za, za tą uchwałą. A jest jeszcze jeden, czyli 

wymiar czysto upamiętniający wydarzenia sprzed ponad 100 lat i ponad stuletni 

pochód kobiet w walce o swoje prawa, o przypominanie tych praw, o swoją 

tożsamość. I myślę, że skoro taka uchwała przeszła w mieście królewskim Krakowie, 

mieście konserwatywnym i – jak myślę – że wielu wciąż tak myśli. I skwer kobiet 

znajduje się na ulicy Retoryka, przy Piłsudskiego, przy Smoleńsku, gdzie wychodząc 
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z tego skweru, widzimy Wawel, za plecami mamy Muzeum Narodowe, Błonia  

i wiele innych ważnych zabytków, więc myślę, że nic nie stoi na przeszkodzie, żeby 

taki skwer, tak nazwany, był w naszym mieście. Co więcej, myślę, że to jest, polityki 

wielkiej do tego nie mieszał, ponieważ jest to wynik splotu okoliczności pewnego, 

historycznych wydarzeń, jakby działań, a przecież wiele skwerów, wiele placów, jest 

w jakimś momencie historycznym nazywanych pod wpływem pewnych impulsów, 

pewnych doświadczeń, pewnych inicjatyw społecznych, jak na przykład – nie wiem 

– Plac Cichociemnych w Rzeszowie, Plac Artystów w Krakowie, czy w Opolu, Plac 

Zdobywców w Karpaczu. Wszystkie te nazwy podchodzą od ludzi, od inicjatorów 

upamiętnienia kogoś, czegoś w danym momencie historycznym. W takich czasach 

żyjemy, w takim momencie historycznym, że należy wreszcie je upamiętnić prawa 

kobiet. Nie sięgając daleko: mamy na Osiedlu Pułanki Skwer Honorowych Dawców 

Krwi. Też kiedyś nasi honorowi dawcy krwi, myślę, że to już tutaj rodzina Pana 

Dziewulskiego podejmowała tą inicjatywę i kilka lat temu taki skwer powstał, więc 

jakby nie dziwmy się, że  jest to wynik pewnych sytuacji, pewnych okoliczności 

historycznych, ja to tak interpretuję. Tak to odbieram. A jeśli ktoś ma wątpliwości, 

czy prawa kobiet są łamane dzisiaj, czy nie, to polecam bardzo serdecznie Wam 

wszystkim świetną lekturę Anny Kowalczyk, to jest dziewczyna z Ostrowca, młoda 

badaczka, studentka wielu studiów, pisarka, autorka, dziennikarka, która w swojej 

książce "Brakująca połowa dziejów. Krótka historia kobiet na ziemiach polskich",  

w świetny sposób opisała pewne zdarzenia historyczne z ostatnich ponad stu lat.  

I myślę, że tę wiedzę można sobie przyswoić i gorąco polecam. Jestem całym sercem 

za projektem tej uchwały. Jeszcze raz gratuluję całemu komitetowi, że dopiął swego. 

Dziękuję. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Radnego Arona Pietruszkę o zabranie głosu. 

Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panie Prezydencie!  

Ja rozumiem tą uchwałę pod kątem, czysto jeżeli chodzi tutaj o prawa kobiet, chodzi 

tu o prawa do integralności i autonomii cielesnej, do czynnego i biernego prawa 

wyborczego, do sprawowania funkcji publicznych, do pracy, do sprawiedliwej  

i równej płacy, jeśli chodzi o zatrudnienie. To jest właśnie ten moment, aby 

udokumentować tutaj, to jest historyczny moment tak, jak Radny Marzec powiedział, 

że to pierwsza, pierwsza obywatelska uchwała, właśnie nadaniem skwerowi, nadaniu 

skwerowi tutaj nazwy praw kobiet. Jak najbardziej jestem za, będę głosował za. 

Dziękuję serdecznie. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos? Proszę o zabranie głosu radnego Mariusza Łatę. 

Radny M. Łata – Szanowni Państwo! Zgadzam się z dwoma ostatnimi głosami  

i chciałbym podkreślić – nie dorabiajmy ideologii do tego projektu uchwały. Gdyby 

nie słowa Radnego Czeremchy odnoszącego się do kontekstu tego, co można by 

rozumieć, poprzez działania autorów tej uchwały, myślę, że żaden z mieszkańców 

naszego miasta by na to nie wpadł. Ale Pan musiał to podkreślić, że mogłoby tak się 

wydarzyć. Ja traktuję ten projekt uchwały, na pewno nie jako projekt ideologiczny. 

Bo nie chcę się licytować, czyje wartości są większe, doskonalsze, moje czy pana 

radnego, jednego czy drugiego. Mam nadzieję, że na sesjach Rady Miasta tematy 
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ideologiczne nie będą wprowadzane i nigdy tak się nie stanie. Głosuję za tą uchwałą, 

bo traktuję, że należy upamiętnić jakieś miejsce w Ostrowcu właśnie taką 

historyczną jednak nazwą. Dziękuję. Dziękuję.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 

chciałby się wypowiedzieć?  

Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, chciałem prosić. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Proszę Radnego Jerzego Wronę. 

Radny J. Wrona – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo Radni! Panie 

Prezydencie! W kontekście wypowiedzi, ostatniej wypowiedzi Pana Radnego, 

chciałem jednak podkreślić, że ta uchwała typowo jest ideologiczna, dlatego że  ona 

urodziła się w okresie zintensyfikowanej walki politycznej pewnych środowisk, 

które lansują na arenie międzynarodowej fałszywy obraz Polski. I próbują podkreślić 

to, jak to w Polsce źle się traktuje kobiety to jest nieprawdą. Historyczne dane i dane 

statystyczne obecne świadczą o tym, że właśnie tutaj w Polsce te prawa się mają 

najlepiej, nawet w kontekście całej Europy, w kontekście płac, w kontekście różnych 

przywilejów, jakie po prostu są dla Pań, dla mam tutaj w Polsce przyznawane. I ta 

uchwała fałszuje ten obraz. Ta uchwała przedstawia Polskę w bardzo negatywnym 

świetle wobec innych nacji. To szkodzi Polsce, szkodzi Polakom, ta uchwała jest 

bardzo szkodliwa. Dziękuję za uwagę. Proszę o naprawdę o refleksję, bo znowu idzie 

tutaj, niektóre środowiska próbują po prostu w ideologii gotować życie tutaj naszej 

małej ostrowieckiej ojczyzny. To jest niepotrzebne, niepotrzebna jest ta uchwała. 

Dziękuję za uwagę. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś  

z Państwa Radnych? Proszę Radnego Arona Pietruszkę? 

Radny A. Pietruszka – Panie Przewodnicząca! Wysoka Rado! Ja się nie zgodzę  

z tym, nie jest to żadna uchwała ideologiczna. Jest to czyste upamiętnienie praw 

kobiet różnych konwencji, konwencji do spraw równego wynagrodzenia  

z pięćdziesiątego pierwszego roku, o prawach politycznych kobiet z pięćdziesiątego 

drugiego roku, o obywatelstwie kobiet zamężnych z pięćdziesiątego siódmego -  

i mógłbym tak wymieniać, wymieniać, wymieniać i dalej wymieniać kończąc na 

roku dziewięćdziesiątym trzecim, gdzie była deklaracja eliminacji przemocy wobec 

kobiet. Podpisuję się pod tą uchwałą. Będę głosował za i namawiam wszystkich 

Państwa Radnych do głosowania, bo głosujemy nie za ideologią, ale za 

upamiętnieniem praw kobiet w naszym kraju. Dziękuję. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 

Joannę Pikus. 

Radna J. Pikus – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Szanowni Państwo! Ja 

powiem bardzo krótko. Chciałam powiedzieć, że jestem osobą głęboko wierzącą, ale 

jestem również kobietą i matką dwóch córek. I w związku z tym bardzo dziękuję 

wnioskodawczyniom za sam pomysł i oczywiście będę głosowała za. Bardzo 

dziękuję.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś  

z Państwa chciałby zabrać głos? 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Nie widzę w takim razie proszę  

o zabranie głosu przed... Mateusz Czeremcha jeszcze się zgłasza, proszę więc. 
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Radny M. Czeremcha – Tak, dziękuję Pani Przewodnicząca. Ja chciałbym się 

odnieść już tylko do samej treści uzasadnienia oraz do postaci, które projektodawca 

tutaj przywołuje, pięciu pań niewątpliwie większość tych pań jest zasłużonych  

w walce. Natomiast jedna z tych pań, Pani Faustyna Morzycka  

w dniu 10 października 1909 r, w planowanym zamachu na carskiego generała 

rzuciła bombę, która  nie dosięgła tegoż generała, ponieważ nawet nie nazywa się  

w tym miejscu. Natomiast w tym, tym ataku bombowym zginęło kilka osób 

postronnych, a kilkanaście było rannych. Także zalecałbym tutaj Pani 

Przewodniczącej Komitetu również to do zapoznania się z danymi historycznymi. 

Wracając dalej do historii Rzeczpospolita szlachecka była jednym z niewielu krajów 

na Europie owym czasie, które gwarantowały jak na tamte czasy maksimum praw 

kobiet. Wystarczy wspomnieć, że w krajach zachodnioeuropejskich Francja, Anglia, 

czy też państewka niemieckie, wdowa, która dziedziczyła majątek po swoim mężu, 

nie mogła tym majątkiem swobodnie zarządzać. W Polsce kobiety mogły swobodnie 

majątkami swoimi zarządzać. Co więcej, mamy wspaniałe przykłady kobiet, które 

zajmowały najwyższe godności jakby. Jak chociażby królowa Jadwiga. Również 

należałoby wspomnieć, że w naszym mieście, o ile się orientuję, brakuje 

upamiętnienia właściwego upamiętnienia kobiet, szczególnie tych, które się 

wywodzą z Ostrowca Świętokrzyskiego, które w czasie wojny ratowały przed 

śmiercią całe rodziny żydowskie, jak również brakuje najsławniejszej Polki na 

świecie ulicy, czy skweru, najsłynniejszej Polki na świecie - Marii Skłodowskiej-

Curie. Również chciałbym dodać, że jest to zdecydowanie projekt ideologiczny, 

albowiem Pani Przewodnicząca Komitetu, wraz z osobami towarzyszącymi, 

zbierając podpisy pod projektem "Legalna aborcja" współpracuje z takimi 

inwektywami jak – słuchajcie Państwo uważnie – Aborcyjny Dream Team. To, te 

działania przekreślają możliwość, moim zdaniem, głosowania za tą uchwałą, 

dziękuję.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 

Radnego Kamila Stelmasika. 

Radny K. Stelmasik – Dziękuję bardzo. Przede wszystkim bardzo chciałbym 

podziękować za jedyny głos kobiety, czyli Asi Pikus, w całej tej naszej dyskusji, bo 

do tej pory przemawiali panowie. Co więcej, nie mogę się zgodzić z taką 

argumentacją kolegi Mateusza, ponieważ w wielu wydarzeniach historycznych, 

gdzie są nazwy skwerów ulic i tak dalej, skrzyżowań, rond, a za chwilę – Szanowni 

Państwo – prawdopodobnie w Opatowie naszym pobliskim powstanie Skwer 

Żołnierzy Wyklętych. Czy karta i historia Żołnierzy Wyklętych jest równie czysta? 

Nikt nie podkładał bomb, nikt do nikogo nie strzelał, nikt nie zabijał  

w różnych działaniach wojennych w ten sposób, że ginęli przypadkowi ludzie? Więc 

to jest, moim zdaniem, jakaś bardzo błędna ścieżka. Tylko przypomnę, że jeszcze 

jedna rzecz, a'propos tutaj tego, co powiedział mój  Kolega Radny: też bym chciał, 

żeby była ulica Marii Curie – Skłodowskiej w Ostrowcu. I nie wiem, czy Kolega 

wie, ale Maria Curie-Skłodowska nie mogła dostać na Uniwersytet Jagielloński, 

ponieważ mężczyźni jej nie przyjęli, dlatego wyjechała do Francji. Tam zrobiła 

karierę i dlatego została może taką właśnie słynną Polką. I jeszcze jedna uwaga: tak, 

oczywiście przypominajmy ważne osoby, ważne kobiety, mężczyzn, tak, jak 
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niedawno dyskutowana kwestia Rekwirowicza,  żeby wreszcie miał swoją ulicę, czy 

właśnie Janusza Ostrogskiego, gdzie już Komisja do spraw nazw ulic nad tym myśli. 

Jest już cały katalog nazwisk złożony do Komisji do spraw nazewnictwa nazw ulic, 

skwerów i placów. Więc myślę, że tym się też zajmiemy, ale bym chciał tylko jeszcze 

jedną uwagę zwrócić państwa rzecz, że na blisko 390 ulic, które są w Ostrowcu, tylko 

9 ulic pochodzi od nazw kobiet, w sensie nazwiska i imienia, a aż 97 od nazwisk 

mężczyzn. Dziękuję. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 

Radnych chciałby się wypowiedzieć? Nie widzę, w takim razie proszę o zabranie 

głosu. Może Włodzimierz Sajda, proszę bardzo. 

Radny Wł. Sajda – Pani Przewodnicząca, ja proszę, żeby zakończyć tą polityczną 

rozmowę na temat tego skwerku, bo na przykład ja politycznie, mnie nie interesuje, 

jakie ktoś ma poglądy. Ja będę głosował zgodnie z moim sumieniem nad tą uchwałą 

i ja będę głosował przeciwko tej tam, tej uchwale. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Każdy oczywiście ma prawo 

zagłosować zgodnie ze swoim sumieniem. Absolutnie tak będzie wyglądało na 

pewno głosowanie. Czy jeszcze ktoś...  

Radny Wł. Sajda – Dziękuję Pani Przewodnicząca. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 

chciałby zabrać głos? Nie widzę, w takim razie proszę o zabranie głosu przez Panią 

Elżbietę Mazur, Przewodniczącą Komitetu Inicjatywy Uchwałodawczej. Proszę 

bardzo.  

Przewodnicząca Komitetu Obywatelskiej Inicjatywy Uchwałodawczej – Elżbieta 

Mazur – Dzień dobry Państwu! Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Do 1918 r. 

kobiety nie miały wstępu na wyższe uczelnie, nie mogły stanowić same o sobie, nie 

wspominając o możliwości wpływania na otaczający świat. To 103 lata temu, dzięki 

odwadze naszych sufrażystek, ustanowiono prawa kobiet i dziś mamy prawo do 

wszystkiego. Dzisiaj dzięki tym prawom możemy podejmować decyzje na równi  

z mężczyznami. Dzięki nim w radach miast Sejmie, Senacie mogą zasiadać kobiety. 

Zwracam się teraz właśnie do kobiet w naszej Radzie. Za chwilę pod głosowanie 

zostanie poddany projekt Obywatelskiej Inicjatywy Uchwałodawczej w sprawie 

nadania nazwy Skwer Praw Kobiet skwerowi na skrzyżowaniu ulicy Miry 

Kubasińskiej i Alei 3 Maja. Szanowne Radne! Korzystacie z prawa, które 

wywalczyły dla nas nasze siostry w 1918 roku. Jakkolwiek zagłosujecie, jesteśmy 

im wdzięczne za ten krok. Dziękuję. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję. W takim razie myślę, że już 

wyczerpaliśmy dyskusję i przejdziemy do głosowania nad projektem uchwały 

dotyczącej nadania nazwy skwerowi - nazwy Praw Kobiet. Wyczytuję nazwiska 

państwa radnych i głosujemy. Choinka Stanisław. 

Radny St. Choinka – Choinka Stanisław, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Czeremcha Mateusz.  

Radny M. Czeremcha – Mateusz czeremcha, jestem przeciw, 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Duda Renata. 

Radna R. Duda – Renata Duda, wstrzymuje się. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Głąb Artur.  
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Radny A. Głąb – Artur Głąb, jestem przeciw. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Kaszuba Dariusz. 

Radny D. Kaszuba – Dariusz Kaszuba, wstrzymuję się. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Kutryba Kamil. 

Radny K. Kutryba -  Kamil Kutryba, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Łata Mariusz.  

Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek –  Maj Grażyna.  

Radna G. Maj – Grażyna Maj, wstrzymuję się.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek –  Marzec Marcin.  

Radny M. Marzec – Marcin Marzec, jestem za. Morycińska Bożenna. 

Radna B. Morycińska  – Bożena Morycińska, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pałka Andrzej. 

Radny A. Pałka – Pałka Andrzej. Andrzej Pałka, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pietruszka Aron.  

Radny A. Pietruszka – Pietruszka Aron, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pikus Joanna.  

Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Renduda Dudek Irena, jestem za. 

Sajda Włodzimierz. 

Radny Wł. Sajda – Sajda Włodzimierz, jestem przeciw.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Stec Włodzimierz.  

Radny Wł. Stec – Stec Włodzimierz, wstrzymuję się. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Stelmasik Kamil. 

Radny K. Stelmasik – Kamil  Stelmasik, jestem naturalnie za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Wójcik Karol. 

Radny K. Wójcik – Karol Wójcik, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Wrona Jerzy. 

Radny J. Wrona – Jerzy Wrona, jestem przeciw. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Zawadzki Artur. 

Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy  

12 głosami za, przy 4 głosach przeciwnych i 4 głosach wstrzymujących. A więc 

skwer będzie nosił nazwę Skwer Praw Kobiet.  

 

Radni RM stosunkiem głosów: 12 głosów za, przy 4 głosach przeciwnych  

i 4 głosach wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie nadania nazwy 

skwerowi (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu). 

 

Patrz uchwała Nr XLIX/83/2020 - załącznik nr 5 do protokołu.  

 

 

3) Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 

uchwały w sprawie udzielenia dotacji z budżetu gminy Ostrowiec Świętokrzyski 

przeznaczeniem na realizowane w roku 2021 prace konserwatorskie, 
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restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków położonym na obszarze gminy Ostrowiec świętokrzyski, nie 

stanowiącym jej własności. Chodzi tu o dotację na rzecz Parafii 

Rzymskokatolickiej pod wezwaniem Świętego Michała Archanioła. Jest to kwota 

pięćdziesiąt tysięcy złotych. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 

Strategii i Rozwoju Miasta i Komisję Budżetu. Proszę przewodniczących Komisji o 

podanie nam opinii Komisji, proszę Przewodniczącego Komisji Strategii i Rozwoju 

Miasta.  

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta - K. Stelmasik – Pani 

Przewodnicząca! Komisja pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – I proszę Przewodniczącego Komisji 

Budżetu.  

Przewodniczący Komisji Budżetu - Wł. Stec – Komisja Budżetu również 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Dziękuję, czy Państwo Radni mają 

pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przechodzimy do 

głosowania projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji z budżetu gminy 

Ostrowiec świętokrzyski z przeznaczeniem na razie realizowane w roku 2021 prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do 

rejestru zabytków położonym na obszarze Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, nie 

stanowiącym jej własności. Głosujemy. Choinka Stanisław. 

Radny St. Choinka – Choinka Stanisław, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Czeremcha Mateusz. 

Radny M. Czeremcha – Mateusz Czeremcha, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Duda Renata.  

Radna R. Duda  – Renata Duda, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Głąb Artur.  

Radny A. Głąb - Artur Głąb, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Kaszuba Dariusz.  

Radny D. Kaszuba - Dariusz Kaszuba, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Kutryba Kamil. 

Radny K. Kutryba - Kamil Kutryba, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Łata Mariusz.  

Radny M. Łata - Mariusz Łata, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Maj Grażyna.  

Radna G. Maj - Grażyna Maj, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Marzec Marcin.  

Radny M. Marzec - Marcin Marzec, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Morycińska Bożenna. 

Radna B. Morycińska - Bożena Morycińska, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pałka Andrzej. 

Radny A. Pałka - Andrzej Pałka, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pietruszka Aron.  

Radny A. Pietruszka - Pietruszka Aron, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pikus Joanna.  
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Radna J. Pikus - Joanna Pikus, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Renduda-Dudek Irena, jestem za. 

Sajda Włodzimierz. 

Radny Wł. Sajda - Włodzimierz Sajda, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stec Włodzimierz.  

Radny Wł. Stec - Włodzimierz Stec, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stelmasik Kamil.  

Radny K. Stelmasik - Kamil Stelmasik, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek -Wójcik Karol.  

Radny K. Wójcik - Karol Wójcik, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Wrona Jerzy. 

Radny J. Wrona - Jerzy Wrona, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - I Zawadzki Artur.  

Radny A. Zawadzki - Zawadzki Artur, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 

jednogłośnie. Przechodzimy do kolejnego… 

Prezydent Miasta - J. Górczyński – Panie Przewodnicząca, jeżeli Pani 

Przewodnicząca pozwoli, chciałbym z tego miejsca bardzo serdecznie...  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Proszę, Panie Prezydencie,  

o zabranie głosu.  

Prezydent Miasta - J. Górczyński – Pani Przewodnicząca! Szanowne Panie, Panowie 

Radni! Szanowni Internauci! Chciałbym bardzo serdecznie pogratulować  

i podziękować, pogratulować wszystkim mieszkańcom, parafianom Parafii pod 

wezwaniem Świętego Michała Archanioła. Chcę powiedzieć słowa "dziękuję" też  

w imieniu Księdza Prałata Jana Salwy i tutaj, inicjatorki też, Pani Przewodniczącej 

Marty Woźnickiej-Kuzdak. Jeszcze raz podziękowania dla wszystkich państwa za tą 

jednogłośną decyzję. Dziękuję bardzo. 

 

Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie udzielenia dotacji z budżetu 

gminy Ostrowiec świętokrzyski przeznaczeniem na realizowane w roku 2021 prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do 

rejestru zabytków położonym na obszarze gminy Ostrowiec świętokrzyski, nie 

stanowiącym jej własności (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 6 do 

protokołu). 

 

Patrz uchwała Nr XLIX/84/2020 - załącznik nr 7 do protokołu.  

 

 

4) Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Dziękuję bardzo. Przechodzimy do 

kolejnego projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2021. Projekt uchwały był opiniowany 

przez Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczącego Włodzimierza Steca o zabranie 

głosu. Pani 

Przewodniczący Komisji Budżetu - Wł. Stec - Przewodnicząca! Komisja Budżetu 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 
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Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Czy Państwo Radni mają pytania do 

projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przechodzimy do głosowania projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na rok 2021. Głosujemy: Choinka Stanisław. 

Radny St. Choinka - Choinka Stanisław, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Czeremcha Mateusz. 

Radny M. Czeremcha - Mateusz Czeremcha, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Renata Duda.  

Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Głąb Artur.  

Radny A. Głąb - Artur Głąb, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Kaszuba Dariusz.  

Radny D. Kaszuba - Dariusz Kaszuba, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Kutryba Kamil. 

Radny K. Kutryba - Kamil Kutryba, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Łata Mariusz.  

Radny M. Łata – Mariusz Łata, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Maj Grażyna.  

Radna G. Maj - Grażyna Maj, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Marzec Marcin.  

Radny M. Marzec - Marcin Marzec, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Morycińska Bożenna. 

Radna B. Morycińska - Bożena Morycińska, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pałka Andrzej.  

Radny A. Pałka - Andrzej Pałka, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Pietruszka Aron.  

Radny A. Pietruszka - Pietruszka Aron, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pikus Joanna.  

Radna J. Pikus – Joanna Pikus, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Renduda-Dudek Irena, jestem za. 

Sajda Włodzimierz.  

Radny Wł. Sajda - Włodzimierz Sajda, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek -  Stec Włodzimierz. 

Radny Wł. Stec - Włodzimierz Stec, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stelmasik Kamil. 

Radny K. Stelmasik - Kamil Stelmasik, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Wójcik Karol.  

Radny K. Wójcik - Karol Wójcik, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Wrona Jerzy. 

Radny J. Wrona - Jerzy Wrona, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - I Zawadzki Artur.  

Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stwierdzam, że uchwałę budżetową 

podjęliśmy jednogłośnie. 
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Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2021 r. (imienny wykaz głosowania 

stanowi załącznik nr 8 do protokołu).  

 

Patrz uchwała Nr XLIX/85/2020 - załącznik nr 9 do protokołu.  

 

 

5) Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Przechodzimy do ostatniego już 

projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 - 2029. Projekt uchwały 

był opiniowany przez Komisję Budżetu. Proszę przewodniczącego Komisji  

o podanie nam opinii Komisji.  

Przewodniczący Komisji Budżetu - Wł. Stec – Pani Przewodnicząca! Komisja 

Budżetu również pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt uchwały.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Dziękuję, czy Państwo Radni mają 

pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przechodzimy do 

głosowania projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 - 2029.  

I głosujemy: Choinka Stanisław. 

Radny St. Choinka - Choinka Stanisław, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Czeremcha Mateusz. 

Radny M. Czeremcha - Mateusz Czeremcha, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Duda Renata.  

Radna R. Duda – Renata Duda, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Głąb Artur. 

Radny A. Głąb - Artur Głąb, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Kaszuba Dariusz.  

Radny D. Kaszuba - Dariusz Kaszuba, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Kutryba Kamil. 

Radny K. Kutryba - Kamil Kutryba, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Łata Mariusz.  

Radny M. Łata - Mariusz Łata, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Maj Grażyna.  

Radna G. Maj - Grażyna Maj, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Marzec Marcin.  

Radny M. Marzec - Marzec Marcin, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek -  Morycińska Bożena. 

Radna B. Morycińska - Bożena Morycińska, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pałka Andrzej.  

Radny A. Pałka - Andrzej Pałka, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pietruszka Aron. 

Radny A. Pietruszka - Jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Pikus Joanna.  

Radna J. Pikus - Joanna Pikus, jestem za.  



19 

 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Renduda - Dudek Irena, jestem za. 

Sajda Włodzimierz.  

Radny Wł. Sajda - Włodzimierz Sajda, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stec Włodzimierz.  

Radny Wł. Stec - Włodzimierz Stec, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stelmasik Kamil.  

Radny K. Stelmasik - Kamil Stelmasik, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek – Wójcik Karol.  

Radny K. Wójcik - Karol Wójcik, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Wrona Jerzy. 

Radny J. Wrona - Jerzy Wrona, jestem za.  

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - I Zawadzki Artur.  

Radny A. Zawadzki – Zawadzki Artur, jestem za. 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - Stwierdzam, że i tę uchwałę podjęliśmy, 

Szanowni Państwo, jednogłośnie. 

Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2021 – 2029 (imienny 

wykaz głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu). 

 

Patrz uchwała Nr XLIX/86/2020 - załącznik nr 11 do protokołu.  

 

 

Ad IV/Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego: 

 

Przewodnicząca RM - I. Renduda – Dudek - W tym momencie wyczerpaliśmy 

porządek obrad dzisiejszej sesji nadzwyczajnej. Zamykam obrady XLIX 

nadzwyczajnej sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Dziękuję Państwu, do 

widzenia! 

 

Sesja zakończyła się o godz. 12.55. 

 

Protokołowały: Przewodniczyła: 

 

 

Marta Kamińska 

Eliza Kaniewska 

 

 

Przewodnicząca Rady Miasta 

Ostrowca Świętokrzyskiego 

 

Irena Renduda - Dudek  

 

 


